

**ВЕСТНИК**  
**Томского государственного университета**  
**2017. № 416. Март**

- ФИЛОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПРАВО

- PHILOLOGY
- HISTORY
- LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL**  
**2017. № 416. March**

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694  
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

Учредитель – Томский государственный университет

Founder – Tomsk State University

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ  
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф. (председатель);  
**И.В. Ивонин**, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);  
**В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);  
**Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);  
**В.Н. Берцун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;  
**С.Н. Воробьев**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;  
**Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;  
**Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;  
**О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потekaев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прокументов**, д-р юрид. наук, проф.;  
**З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ;  
**С.П. Сушенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьяна**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;  
**О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;  
**Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL  
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);  
**I. Ivonin**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shragr**, Dr. of Engineering, Professor

**РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ**

Главный редактор –

**В.П. Зиновьев**,  
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:

**Т.А. Демешкина**,  
д-р филол. наук, профессор  
**В.А. Уткин**,  
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –

**Д.А. Катунин**,  
канд. филол. наук, доцент

**И.А. Айзикова**,  
д-р филол. наук, профессор  
**Р.Л. Ахмедшин**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**Л.М. Прокументов**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**П.П. Румянцев**,  
канд. ист. наук, доцент

**EDITORIAL BOARD**

Editor-in-Chief

**Vasilii P. Zinoviev**,  
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief

**Tatiana A. Demeshkina**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Vladimir A. Utkin**,  
Doctor of Law, Professor

Executive Editor

**Dmitry A. Katunin**,  
PhD in Philology, Associate Professor

**Irina A. Aizikova**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Ramil L. Akhmedshin**,  
Doctor of Law, Professor  
**Lev M. Prozumentov**,  
Doctor of Law, Professor  
**Petr P. Rumyantsev**,  
PhD in History, Associate Professor

Журнал включен в базу данных Emerging Sources Citation Index в Web of Science Core Collection.

Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index на Web of Science.

The Journal is included in the Emerging Sources Citation Index in the Web of Science Core Collection.

The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

## СОДЕРЖАНИЕ

## ФИЛОЛОГИЯ

<b>Батюшкина М.В.</b> Жанрообразующие параметры законодательных текстов: к постановке проблемы .....	5
<b>Головко В.М.</b> Актуализация герменевтического подхода в философии литературного жанра М.М. Бахтина .....	13
<b>Павлова М.В.</b> Поэзия В. Скотта на страницах Дневника В.К. Кюхельбекера .....	19
<b>Филичева В.В.</b> Ф. Сологуб – редактор в издательстве «Всемирная литература» .....	24

## ИСТОРИЯ

<b>Абсеметов М.</b> Харьковский исследователь древностей Казахстана (о Семене Анатольевиче Семенове-Зусере) .....	30
<b>Авилов Р.С.</b> Проблема разработки и осуществления проектов обороны низовьев и устья р. Амур в 1906–1914 гг. Часть 2. Решение Особого Совещания СГО и сложности его реализации .....	36
<b>Богданова О.В., Атапин И.И.</b> Церковное зодчество и его роль в социокультурном пространстве Кольвани .....	49
<b>Брум К.А.</b> К вопросу о реформировании градообразующих предприятий сельскохозяйственного машиностроения Алтайского края в 1990-х гг. на примере ОАО «Алттрак» .....	56
<b>Ван Гоун.</b> Перспективы российско-китайского сотрудничества в области трудовой миграции .....	61
<b>Григорян Т.В.</b> Формирование гуманного человека как культурная и историко-правовая проблема общества (на материале трудов В.О. Ключевского) .....	69
<b>Гумерова Ж.А.</b> Проблема формирования русского национального сознания в XX в. в интерпретации Г.П. Федотова .....	75
<b>Дугаров В.Д., Казанцева Н.Г.</b> Таможенное дело на территории Юго-Восточного Забайкалья в конце XVII – начале XVIII в. ....	81
<b>Жураковский В.М., Барышникова М.Ю., Вороб А.Б.</b> Модернизация инженерного образования: российские традиции и современные инновации .....	87
<b>Кискидосова Т.А.</b> Праздничная культура городской семьи Восточной Сибири во второй половине XIX – начале XX в. ....	94
<b>Косых Е.Н.</b> Февральская революция 1917 г. и периодическая печать Сибири .....	99
<b>Крاليук П.М., Смирнов А.И.</b> Роль святых Кирилла и Мефодия в становлении православно-славянской культуры .....	107
<b>Крестьянников Е.А.</b> П.В. Вологодский на пути к адвокатуре: окружение, интересы и деятельность юриста на начальном этапе профессиональной карьеры .....	113
<b>Кушнарева М.Д.</b> Роль клиентов крупных фирм в развитии пушной торговли в Северо-Восточной Сибири в конце XIX – начале XX в. ....	119
<b>Лазутина Т.В., Шулер И.В.</b> История сибирского книгоиздания: специфика развития книгоиздания в Тюмени на рубеже 1990–2000-х гг. ....	125
<b>Магас В.О.</b> Союз землевладельцев и земледельцев и попытка наладить русско-польское взаимодействие в Юго-Западном крае (1906–1909 гг.) .....	130
<b>Рагозин Д.В.</b> Американско-китайское экономическое сотрудничество во время войны с Японией (1942–1944 гг.) .....	138
<b>Сокров И.А.</b> Особенности формирования канадской политической культуры в эпоху Дж.А. Макдональда (к 150-летию канадской государственности) .....	147
<b>Ульянова О.С.</b> Возможности получения образования евреями в Российской Империи во второй половине XIX – начале XX столетия .....	155
<b>Фоминих С.Ф., Степнов А.О.</b> Повседневная жизнь университетского сообщества г. Томска в период революционных событий 1917 г. ....	160

## CONTENTS

## PHILOLOGY

<b>Batyushkina M.V.</b> Legislation texts in the genre aspect: the problem statement .....	5
<b>Golovko V.M.</b> Actualization of the hermeneutic approach in M.M. Bakhtin's philosophy of literary genres .....	13
<b>Pavlova M.V.</b> W. Scott's poetry in W. Küchelbecker's Diary .....	19
<b>Filicheva V.V.</b> F. Sologub as the editor in the publishing house "Vsemirnaya literatura" .....	24

## HISTORY

<b>Absemetov M.O.</b> The Kharkov researcher of Kazakhstan antiquities: Semen Semenov-Zuser .....	30
<b>Avilov R.S.</b> Problems of the development and implementation of the defence project of the Lower Amur and its mouth in 1906–1914. Part II. The decision of the Special Consultation of the State Defence Council and problems with its implementation .....	36
<b>Bogdanova O.V., Atapin I.I.</b> Church architecture and its role in the sociocultural environment of Kolyvan .....	49
<b>Brumm K.A.</b> On reforms at city-forming agricultural machinery enterprises of Altai Krai during the 1990s as exemplified by the Altaiskiy Traktor (Altrak) company .....	56
<b>Wang Guohong.</b> Prospects of Russian-Chinese cooperation in the labor migration field .....	61
<b>Grigoryan T.V.</b> Formation of a humane person as a cultural and historical-legal problem of society (by the works of V.O. Klyuchevsky) .....	69
<b>Gumerova Zh.A.</b> G.P. Fedotov on Russian national consciousness formation in the 20th century .....	75
<b>Dugarov V.D., Kazantzeva N.G.</b> Customs affairs in South-Eastern Transbaikalia in the late 17th – early 18th centuries .....	81
<b>Zhurakovskiy V.M., Baryshnikova M.Yu., Vorov A.B.</b> Modernization of STEM education in Russia: traditions and modern innovations .....	87
<b>Kiskidosova T.A.</b> Festive culture of an urban family of Eastern Siberia in the second half of the 19th – early 20th centuries .....	94
<b>Kosykh E.N.</b> The February Revolution of 1917 and periodicals of Siberia .....	99
<b>Kraliuk P.M., Smyrnov A.I.</b> The role of Saints Cyril and Methodius in the formation of the Orthodox Slavonic culture .....	107
<b>Krestyannikov E.A.</b> P.V. Vologodsky on the way to the legal profession: the environment, interests and activities of the lawyer at the initial stage of his professional career .....	113
<b>Kushnareva M.D.</b> The role of large firms customers in the development of the fur trade in north-eastern Siberia in the late 19th – early 20th centuries .....	119
<b>Lazutina T.V., Schuler I.V.</b> The history of Siberian book publishing: specifics of the development of book publishing in Tyumen in the 1990s–2000s .....	125
<b>Magas V.O.</b> The landowners and farmers union and the attempt to establish Russian-Polish cooperation in the Southwestern Krai (1906–1909) .....	130
<b>Ragozin D.V.</b> US-China economic cooperation during the war against Japan (1942–44) .....	138
<b>Sokov I.A.</b> The features of the formation of the Canadian political culture in the age of John A. Macdonald (dedicated to the 150th anniversary of the Canadian statehood) .....	147
<b>Ulyanova O.S.</b> Opportunities for the Jews to receive education in the Russian Empire (the second part of the 19th – early 20th centuries) .....	155
<b>Fominykh S.F., Stepnov A.O.</b> The daily life of the university community of Tomsk during the revolutionary events of 1917 .....	160

**ПРАВО**

**Желева О.В.** Интерес обвиняемого как критерий злоупотребления субъективным правом ..... 171  
**Качалова О.В., Беляев М.В.** Вердикт присяжных заседателей и социальные запросы общества ..... 176  
**Соколовская Н.С., Чаднова И.В.** К вопросу об изъятии предметов и документов при проверке сообщения о преступлении ..... 181  
**Соломина Н.Г., Соломин С.К.** Проявление добросовестности на стадии возникновения обязательства и его исполнения ..... 185  
**Фатьянов И.В.** Государственно-правовое моделирование: понятие и место в системе методов теории государства и права ..... 191  
**КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ** ..... 196

**LAW**

**Zheleva O.V.** The interest of the defendant as a criterion of the abuse of subjective right ..... 171  
**Kachalova O.V., Belyaev M.V.** The jury verdict and social needs of society ..... 176  
**Sokolovskaya N.S., Chadnova I.V.** On seizure of objects and documents when checking crime reports ..... 181  
**Solomin S.K., Solomina N.G.** Manifestation of good faith at stages of obligation formation and fulfillment ..... 185  
**Fatyanov I.V.** State-legal modeling: definition and role in the system of state and law theory methods ..... 191  
**BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS** ..... 196